
CE SE MAI ÎNTÂMPLĂ ÎN TEATRE? 

SFÂNTU-GHEORGHE: 
"Textele nu circulă" 

Ne-am obişnuit  c u  traiectoria de 
lansare, via Europa, pe care o urmează 
adesea dramaturgii, în România. Nu ne 
va m i ra, aşadar,  desti n u l  c i udat al  
dramaturgului Radu Macrinici, pe care, 
după un concurs câştigat la Târgu-Mureş 
�n cadrul colaborării cu London Hostage 
Productions), I-au .,preluat" câteva scene 
din Franţa, Belgia, Portugalia, Span ia. 
Piesa Blbliotecarul ,  care i-a deschis 
drumul, a fost de altfel tipărită cu această 
ocazie de editura Ambidue din Bruxelles, 
într-o elegantă ediţie. Între timp, Radu 
Macrinici a devenit directorul Teatrului 
.,Andrei Mureşanu" din Sfântu-Gheorghe, 
unde  a purces la .. rea menajarea" 
instituţiei. Cu ocazia celei de a doua ediţii 
a Taberei de creaţie pe care o 
organ izează, în colaborare cu ATF şi 
Centrul de Cultură Arcuş. am purtat o 
discuţie despre unele dintre proiectele pe 
care le susţine, cu pasiune şi iscusinţă, la 
Sfântu-Gheorghe. 

- Care era situaţia teatrului din 
Sfântu-Gheorghe, secţia română, în 
anul în care aţi venit la direcţie? 

- Pot spune că, deja, e mu lt de
atunci. Sunt aproape patru ani; şi aş vrea 
să uit acel moment. Mi-a fost destul de 
greu: eram cel mai tânăr director din ţară, 
27 de ani . . .  Legătura mea cu teatru l ,  
până at u n c i ,  fusese doar  aceea că 
scriam teatru. Câştigasem un concurs de 
dramaturgie şi aşa am ajuns director - nu 
e nici un secret. În primul rând, ce-am 
găsit acolo? Criză? Da, pentru că nu mai 
erau actori. Rămăseseră trei, plecaseră 
doi sprezece. Aproape toată acea 
promoţie ce venise în 1 987, la înfiinţarea 
secţiei, actori care sunt acum la teatre 
importante, actori ca Oana Ştefănescu, 
Ionel Mihăilescu, Constantin Cotimanis, 
Teodora Mareş, Constantin Codrescu ,  
care a fost ş i  director aici. 

- Din ce motive au plecat? 
- Pur şi simplu, au plecat acasă. A 

fost un moment greu pentru teatru, în 
acel context frământat ( 1 990). Vă daţi 
seama, cu doi-trei actori nu se poate 
face mare lucru. La început, am angajat 
nişte actori din Republica Moldova, care, 
cât de cât, vorbeau româneşte. Asta e o 
problemă - toată lumea ştie, nu insist. 
Unii s-au adaptat şi au rămas, alţii au fost 
nevoiţ i  să plece,  iar  ac u m ,  datorită 
n u măru l u i  mare de absolvenţi  de la 
academiile de stat şi particulare, avem o 
trupă destul de numeroasă ca să ne 
putem desfăşura normal activ itatea. 

- Ce înseamnă "normal" într-un 
orali ca Sfântu-Gheorghe, în care 
trăiesc 20.000 de români? 

- Normal, adică ce e normal într-un 
teatru:  să ai o trupă competitivă, un 
regizor angajat ş i  un scenograf, ceea ce 
această instituţie nu a avut. Sigur că noi 

suntem într-o situaţie del icată d in  
cauza publicului, cum spuneaţi. Dar 
se ştie foarte bine că şi în alte teatre, 
chiar cu populaţie com pact româ
nească, situaţia nu este mai bună. 
S i n g u ra problemă e că încă mai  
există asperităţi între secţia română şi 
cea maghiară,  d i n  motive de 
sensibi l itate, de istorie, de orgol i i ,  
de . . .  .,noi am fost primii, voi aţi venit 
pe urmă" . . .  Tocmai de aceea am 
încercat să f im u n  teatru normal ,  
ad ică  să n u  ne conformăm unor  
interese politice care să ne  ducă la 
prezentarea de piese unde in ima 
românească să bată foarte, foarte tare. 
Tocmai de aceea am ales un repertoriu 
armonios, cu piese româneşti, dar şi cu 
texte din dramaturgia universală. Avem 
un festival internaţional la care, şi la ediţia 
1 995, au participat trupe din Ungaria, 
Franţa ,  Belg i a .  Ş i  avem ş i  această 
Tabără . . .  

- Mă gândeam, în t imp ce-mi 
vorbeaţi despre relaţiile dintre cele 
două secţii, că în alte teatre din tară 
- Oradea, Satu Mare - unde ex1stă 
secţii similare, atmosfera este alta: 
o atmosferă de con lucrare, de  
colaborare. Care să fie explicaţia? 
Nu cumva aici, la dumneavoastră, 
s-a cu ltivat o stare confl ictua lă? 

- Explicaţiile sunt mai multe. Ne-ar 
treb u i  m u l t  t i m p  ca să putem afla· 
adevărul relativ. Suntem singurul teatru 
de l i m b a  română d i n  ţară care 
funcţionează într-un oraş cu populaţie 
majoritar maghiară şi suntem un teatru 
fără sponsori, din păcate. 

- Dar subvenţia? 
- Subvenţ ia există, însă nu e 

suficientă, dat fiind că un spectacol costă 
azi câteva milioane. De asemenea, acest 
teatru s-a înfiinţat în 1 987; colegii noştri 
maghiari spun că în mod arbitrar, după o 
directivă .. de sus", ceea ce a deranjat şi 
mai deranjează încă. Se mai spune că am 
fost .,implantaţi" aici pentru a contracara 
prezenţa teatrului maghiar. Au fost, pe 
tema asta, diferite discuţii, care au stricat 
atmosfera. lată, au trecut opt ani de 
atunci şi totuşi acest conflict subteran se 
perpetuează. Din fericire, nu e deschis. 

- M i-aţi schifat mai  devreme 
programul teatru ui. Aş vrea acum 
să detaliaţi puţin, ca să ne facem o 
idee despre configuraţia reper
toriu lu i .  Câteva titluri reprezen
tative, deci. 

- O premieră absolută cu o piesă 
inedită de Romulus Guga,  Moartea 
domnului Platfus, în regia unui student 
(acum a terminat), Gavril Cadariu. A fost 
un eveniment pentru teatru. Am avut şi 
u n  colocviu Guga.  Apoi ,  Picnic  pe 
câmpul de luptă de Fernando Arrabal, 
montată de un tânăr regizor, Bogdan 

Voicu, spectacol cu care suntem invitaţi 
la Bordeaux şi la Perigueux, de către un 
teatru cu care colaborăm, Theâtre de la 
Vache Cruelle. Suntem în tratative cu 
regizorul Ion Mânzatu, Doina Zotincă, 
absolventă ATF, a montat un spectacol 
d u pă P laut şi Terenţi u ,  cu Soldatul  
fanfaron şi  Eunucul. Avem un regizor 
de la Moscova, Alexandr Baranikov, care 
ar vrea să mo nteze Patima de sub 
ulmi. 

- Câţi actori numără trupa acum? 
- Douăzeci. Nu avem însă regizori 

angajaţi. Lucrăm cu colaboratori. Poate e 
mai bine aşa. pentru diversitate. 

- Să vorb im puţ in  fi despre 
această Tabără de creaţie în aer 
liber de la Arcuf, a cărei iniţiativă, 
din câte am înţeles, vă aparţine. 

- Da,  iniţiativa a fost a mea şi am 
găsit sprijin aici, la Centrul de Cultură 
Arcuş, în persoana d-lui Străchinaru, iar 
în persoana d - l u i  Co lceag,  decanu l  
Facultăţii de teatru de la ATF, un real 
interes. lată, anul acesta a fost din nou 
a i c i ,  la a doua ed i ţ ie ,  împre u n ă  cu 
st udenţ i  de la Târg u - M ureş,  c l asa 
profesoru lu i  Kovăcs Levente. Pentru 
prima dată au participat şi studenţi din 
Ungaria, de la Bekescsaba. 

- Ce scop a urmărit Tabăra? 
- S ă  rotunjească un proiect mai larg, 

legat de Festivalul de teatru .,Atelier", 
care colectează montări neconvenţionale 
în spaţii neconvenţionale, un festival-test, 
care să arate interesul regizori lor d in  
România pentru acest gen de 
spectacole. Revenind la Tabără, ea e 
am pl asată în decor natural ,  necon
venţional, în acest spaţiu - magic, după 
părerea mea. De asemenea, repertoriul 
teatrului nostru vrea să se alinieze acestei 
politici, acestei concepţii. 

- Af vrea să vorbim acum despre 
dramaturgul Radu Macrinici. Despre 
trecutul, prezentul fi viitorul unui 
dramaturg încă netipărit în România, 
puţ in jucat fi încă ma i  puţ in  
cunoscut. Cum vă situaţi în  con-
textul dramaturgiei contemporane ,_. 
române!jti? Ce părere aveţi despre �· 
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teatrul care se scrie azi fi despre 
modul in care e cultivat pe sceni? 

- Mi-e foarte greu să apreciez acest 
lucru. Se scrie destul de puţin, sau aşa 
ştim noi. Nu se publică. Există concursuri 
de dramaturgie, după care piesele zac la 
M i n isterul C u ltur i i  şi n u  c irculă,  d i n  
păcate. D e  exemplu, aş vrea să fi avut şi 
eu în mână acele piese de la concursul 
.Carni i  Petrescu " .  C red că asta e o 
problemă. Cât despre ceea ce scriu eu . . .  
am mai  spus.  Scriu pentru scenă, n u  
pentru fotoliu. Cred î n  virtuţile cuvântului, 
chiar în această perioadă în care regizorii 
îl mai neglijează în montările lor. 

- Îmi place Matei Vişniec. Îmi place şi 
Alina Mungiu. Evangheliftli, piesa ei, mi 
se pare . . .  

- Da . . .  Expansion tipăreşte numai 
anumiţ i  autori. Este un circuit închis 
acolo, în care unii nu pot intra. Numele 
sunt, în general, cunoscute. Nu cred să fi 
pătruns vreun .intrus". Au fost publicaţi 
în special dramaturgii aparţinând grupului 
Dragon. 

- VI se pare normal  ce s-a 
intimplat cu piesele ei, unele chiar 
premiate? 

- Eu ştiu că dacă Andrei Şerban ar fi 
rămas la Naţional, piesa s-ar fi montat. 
Nu mi se pare normal ce s-a întâmplat şi 
dacă ne temem de cuvânt, de teatru, e 
grav. 

- Piesa dumneavoastră Bibliote
carul a fost tipărită în limba francezi 
de o edHură din Bruxelles. Cum s-a 
intimplat acest lucru? - Ce credeţi despre cei care se 

tem de fansele acestor piese de a 
ajunge la public? Sunteţi fi director 
de t�atru. Dumneavoastră riscaţi? 

- Piesa s-a jucat în limbile franceză, 
span iolă şi port ug h eză,  l a  Par is ,  
Bruxelles, Madrid ş i  Lisabona, în cadrul 
unui proiect al Comunităţii europene, la 
care eu am fost selectat din România. Au 
candidat autori din ţări cu limbi romanice. 
P iesa a plăcut şi aşa a aj u n s  să f ie 
tipărită la Bruxelles, deşi editorul nici nu 
mă cunoştea. Dar pentru ei nu contează 
asta. 

- Care sunt dramaturgi! pe care 
îi iubiţi? 

- Cred că iubesc piese, mai degrabă. 
Dramaturgi? Depinde. Dramaturgi români 
contemporani? 

- In general da, pentru că altfel ar fi 
plictisitor. Dar, repet, textele nu circulă. 
Exista înainte o colecţie, a ATM parcă, 
dar n ic i  aceea nu se ocupa de piese 
româneşti. 

- ln ultima vreme s-a făcut multă 
publicitate unei edituri specializate 
în t ipărirea p ieselor de teatru -
Expansion. Sunteţi, bănuiesc, la 
curent. 

- Asta trebuia să fie intrebarea, 
pentru că sunteţi un scriitor al aces
tui timp. 

!IMIŞOARA 
Intre performanţe 'i 
restanţe 

La 1 5  ani de la prima sa ediţie, Festivalul dramaturgiei 
româneşti, iniţiat cu aportul substanţial şi pătimaş al regizorului 
Ioan Ieremia (astăzi, directorul Naţionalului timişorean), a fost 
onorat de prestigioase scene din ţară, cărora li s-au adăugat, 
pentru prima dată acum, trupe din Republica Moldova, Franţa, 
Germania, Iugoslavia şi Ungaria. Desfăşurată într-o toamnă 
foarte bogată în festivaluri, manifestarea de la Timişoara a reuşit 
să dea seama, în bună parte, atât de atitudinea teatrelor noastre 
faţă de soarta dramaturgiei româneşti, cât şi de unele lumini sau 
umbre ivite astăzi pe genericul artei spectacolului. 

Foarte multe absenţe 
În c iuda strădan i i lor  depuse de organ izatori  şi de 

"selecţionerul" Valentin Silvestru (calificativul l-am reprodus din 
caietul-program al festivalului), care a condus cele trei colocvii 
consacrate dramaturgiei româneşti şi spectacolelor pe care 
aceasta le prilejuieşte, afişul festivalului a evidenţiat din start 
absenţa unor importanţi dramaturgi ai perioadei '70-'90 şi, mai 
ales, a pieselor scrise după evenimentele din decembrie 1 989. 
Două texte de Matei Vişniec, Buzunarul cu pâine �n regia lui 
Nicolae Scarlat, la Teatrul Tineretului din Piatra-Neamţ) şi Trei 
nopţi cu Madox (Teatrul Guichet Montpamasse din Paris), au 
"salvat" oarecum imaginea mult prea fragi lă a dramaturgiei 
noastre de astăzi ,  aşa cum se oglindeşte ea în repertori ul 
actualităţii teatrale - motiv pentru care �ncă) tânărul dramaturg 
stabilit la Paris a şi primit Premiul de dramaturgie din partea 
Uniunii Scriitorilor. Cu câte un titlu au figurat regretatul Teodor 
Mazi1u (Prottii sub clar de lună, în regia lui Ioan Ieremia, la 
Teatrul Naţional timişorean) şi Marin Sorescu (Iona, pe aceeaşi 
scenă şi sub aceeaşi iscălitură regizorală), d incolo de care 
opţi un i le part ic ipanţi lor s-au numit 1 .  L. Caragiale,  Eugen 
Ionescu,  Carn ii Petrescu,  Lucian Blaga, Tudor Muşatescu, 
G. M. Zamfirescu şi Mihail Sebastian. Aşadar, în competiţie, nici 
dramaturgii prolifici de ieri, în frunte cu D. R. Popescu (singurul 
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care se dovedeşte şi astăzi la fel de prolific), regretatul Ion 
Băieşu, Tudor Popescu, Dumitru Solomon, Mihai lspirescu, nici 
alte lucrări din opera marelui Teodor Mazilu, abordate în trecut 
cu neistovită hărnicia şi iscusinţă profesională. Au l ipsit cu 
desăvârşire condeie mai de curând ivite în spaţiul  creaţiei 
dramaturgice - cum este acela al Al inei Mungiu  -, i ntens 
mediatizata în urma concursurilor de profil sau a eforturilor 
întreprinse de edituri ca "Expansion", Unitext ş.a. 

Dramaturgii (aşa cum ne-au dovedit-o la faţa locului, prin viu 
grai, Iosif Naghiu şi Marin Sorescu) dau vina pe conducerile şi pe 
secretariatele literare ale teatrelor. Mulţi dintre regizorii cu care 
am stat de vorbă mai apoi despre acest aspect (Alexandru 
Tocilescu, Dan Micu, Alexa Visarion, Mircea Cornişteanu) susţin 
că primii vinovaţi sunt chiar dramaturgi i ,  care .nu sesizează 
unele nevoi de înnoire a scrisului lor" şi "nu s-au deprins să 
lucreze direct cu regizorii" în condiţiile manageriale preconizate 
de năzdrăvana noastră economie de piaţă. Fără a da verdicte, 
trebuie spus că nici Ministerul Culturii nu are meritul unor 
iniţiative eficiente şi nici al susţinerif financiare a programului 
( important pentru fiecare cultură naţională) de promovare a 
dramaturgiei originale. Iar concursurile, fără a le minimaliza 
importanţa, ne-au arătat că nu pot să asigure, ele singure, 
reuşita periplului de la text la expresia lui scenică. 

Tot la "capito lu l "  absenţelor e b ine să amint im ş i  
nepart iciparea notabil ităţ i lor - prefect, primar - la aceste 
man ifestări menite ,  totodată, a celebra istoria teatru l u i  
timişorean, fapt care ilustrează, ş i  el, raportul dintre Puterea 
locală şi i nstituţ i i le teatrale,  tocmai într- u n  t imp când se 
preconizează descentralizarea vieţii ·Thaliei. Să fie tot economia 
de piaţă aceea care răpeşte multor reprezentanţi ai Puterii 
.apetitul" pentru cultură şi sârgul întru înflorirea ei? 

Ipostazele succesului  
Festivalul timişorean ne-a oferit câteva reprezentaţii de 

remarcabilă altitudine intelectuală. in fruntea lor, spectacolul 
Teatrului "Bulandra", cu Patul lui Procust. Folosind un decupaj 
bogat în conotaţii ce valorifică textul (inclusiv "subsolurile") 
marelui scriitor şi urmăreşte, într-o succesiune cinematografică, 
dimensiunile lirica-sentimentale, politica-sociale şi filosofice ale 
conflictu lu i ,  regizoarea Cătăl ina Buzoianu construieşte un 
spectacol de mare adâncime psihologică şi emoţională, cu 
ingenioase ruperi de ritm şi cu un permanent halou de poezie şi 
mister, ce restituie farmecul şi sacralitatea teatrului însuşi. Chiar 
dacă prima parte pare mai puţin "legată", iar unele secvenţe, de 


